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۱4۰ فوتی جدید کرونا در 24 ساعت
براساس اعلام وزارت بهداشت، طی ۲۴ ساعت متاسفانه ۱۴۰ بیمار کووید-۱۹ 
در کشــور جان خود را به دلیل این بیماری از دســت دادند.به گزارش ایسنا و 
بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، از روز ۱6 آبان تا روز ۱۷ آبان ۱۴۰۰ 
و بر اســاس معیارهای قطعی تشــخیصی، ۸ هزار و ۳۴۱ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که یک هزار و ۱6۴ نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۵ میلیون و ۹۹6 هزار و ۱۵۵ نفر رسید.

متاسفانه در طول ۲۴ ساعت، ۱۴۰ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند 
و مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۲۷ هزار و ۴۳۹ نفر رسید.خوشبختانه 
تا روز ۱۷ آبان، ۵ میلیون و 6۱۵ هزار و ۴6۰ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از 
بیمارستانها ترخیص شده اند.سه هزار و 66۹ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز 
۱۷ آبان، ۳6 میلیون و ۳۹۱ هزار و ۷۷۸ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور 
انجام شده اســت.در حال حاضر ۳۳ شهر کشور در وضعیت قرمز، ۹۵ شهر در 
وضعیت نارنجی، ۲۲۰ شــهر در وضعیت زرد و ۱۰۰ شهر در وضعیت آبی قرار 

دارند.

پیشنهاد تغییر ساعت منع تردد شبانه به ساعت 24
اســتاندار تهران گفت: بخشــی از مســئله ترافیک به طرح ترافیک برمی گردد 
از اینــرو باید از اول آذرماه ســاعت طــرح ترافیک به حالت قبــل باز گردد.به 
گزارش ایسنا، محســن منصوری در جلسه شورای ترافیک استان تهران گفت: 
تبلور ترافیک بیشــتر در شهر تهران است، البته بخشی از مسئله تهران، استانی 
اســت چرا که از شهرســتان ها به صورت روزانه تردد زیــادی به تهران دارند.

وی افزود: چند پیشــنهاد مطرح است که یک پیشــنهاد آیین نامه ای و کوتاه 
مدت و پیشــنهاد دیگر بلندمدت است که نیاز به کار کارشناسی دارد، در مورد 
پیشنهادات آیین نامه ای بعضی از اعمالی که انجام شده نیاز به تجدید نظر دارد.

استاندار تهران تاکید کرد: بخشی از مسئله ترافیک به طرح ترافیک برمی گردد 
از اینرو از اول آذرماه باید ســاعت طرح ترافیک به حالت قبل باز گردد، لذا در 
صورت بازگشــایی و یا عدم بازگشایی مدارس از ابتدای آذر باید ساعت اجرای 

طرح ترافیک به حالت قبل برگردد.
منصوری افزود: در مورد طرح منع تردد شبانه نیز نظر کارشناسی به ستاد ملی 
کرونا مطرح شده و پرهیز از عادی انگاری دلیل استمرار آن می باشد و پیشنهاد 
این اســت که ساعت منع طرح تردد شبانه به ساعت ۲۴ منتقل شود.وی تاکید 
کرد: باید اقدامات خلاقانه و ناظــر به اقدامات عملیاتی در حوزه مترو، حمل و 
نقــل ریلی، ورود و خروج خودروها و غیره جهت کنترل ترافیک اعمال شــود.

استاندار تهران ادامه داد: استانداران البرز و مازندران مکاتباتی داشتند مبنی بر 
اینکه طرح های ورودی و خروجی استان با استان های همسایه هماهنگی ندارد 
که در این زمینه باید هماهنگی با استان های مجاور ایجاد شود. نقاط حادثه خیز 
در تهران، شــرق و غرب استان احصا شده که باید به صورت کمی مطرح شود، 

در مورد دوربین های مورد نیاز استان، وضعیت به صورت آماری اعلام شود.

ورود ۱۱۰ اتوبوس نو به تهران
مدیر عامل شــرکت واحد اتوبوسرانی تهران و حومه از ورود اتوبوسهای جدید 
به ناوگان خبر داد و گفت: اگر شــورا همراهی کند 6 ماه بعد اتوبوسهای برقی 
وارد ناوگان می شود.به گزارش ایسنا، محمود ترفع در مراسم رونمایی از ۱۱۰ 
دســتگاه اتوبوس تک کابین تهران با بیان این که جای خوشحالی است زمانی 
که برنامه های زاکانی در شــورای شــهر را پیگیری می کردم متوجه شدم که 
وی برنامه های ویژه ای در حوزه حمل و نقل دارد که جای خوشــحالی است.
وی بــا بیان این کــه دو هفته قبل از آن که زاکانی به عنوان شــهردار تهران 
انتخاب شــود پیگیر نوســازی ناوگان حمل و نقل بودند و این قرار داد توسط 
ایشــان امضاءشد گفت: به عنوان یکی از پرسنل شرکت واحد امیدوارم که این 
مســیر توجه ادامه داشته باشــد.ترفع با بیان این که دکتر شفیعی نیز در این 
مدت دائما پیگیرنوســازی ناوگان اتوبوســرانی به ویژه اتوبوسهای برقی بودند، 
افزود: امیدواریم قرار داد نوســازی ناوگان اتوبوســرانی با ۵۰ دستگاه اتوبوس 
برقی توسط بخش خصوصی نهایی شــود. البته قرارداد برای ورود اتوبوسهای 
برقی به خط جمهوری – بهارستان منعقد شده اما نیازمندمصوبه شورا هستیم 
تا این مســاله نهایی شود و اگر شورا همراهی کند 6 ماه بعد اتوبوسهای برقی 
وارد ناوگان می شــود.ترفع با بیان این که ۱۷۵ دســتگاه اتوبوس تک کابین 
خریداری شــده که امروز در فاز اول ۱۱۰ دســتگاه وارد ناوگان شده و به ۱۰ 
خط اتوبوسرانی در ۱۰ منطقه وارد می شود، تصریح کرد: این خطوط بیشترین 
گلایه شهروندان از نظر کمبود اتوبوس را داشتند و مساله قابل توجه این است 
که اتوبوســهای قدیمی که از این ۱۰ خط خارج می شوند وارد ۱۷ خط دیگر 
می شــوند و با تحویل پارک دوم اتوبوســهای نو تا یک ماه آینده این پروسه 
تکرار می شــود. پس در مجموع بــا ورود این ۱۷۵ اتوبوس جدید ظرفیت ۵۰ 

خط اتوبوس در تهران تکمیل می شود.

تزریق دوز سوم واکسن کرونا
 برای کارکنان بهشت زهرا و کادر درمان شهرداری

سرپرست شرکت شهر سالم شهرداری تهران از تزریق دُز سوم واکسن کرونا به 
کارکنان سازمان بهشت زهرا )س( و کادر درمان شرکت شهر سالم خبر داد.به 
گزارش ایسنا، امیر حاجی نورمحمدی با یادآوری اینکه برای واکسیناسیون دُز 
ســوم و یا دُز یادآور مکاتبات زیادی با وزارت بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی 
تهران انجام شد، توضیح داد: بر اساس دستورالعمل های ابلاغی وزارت بهداشت 
و درمان و با گذشت 6 ماه از تزریق دٌز دوم واکسن، تزریق سومین دُز واکسن 
کرونا برای کارکنان سازمان بهشت زهرا )س( و کادر درمان شرکت شهر سالم 
را انجام شد. بنابر اعلام سایت شــهر، وی گفت: کارکنان سازمان بهشت زهرا 
)س( و کادر درمان شــهرداری تهران از روز جمعه دُز ســوم واکسن کرونا را 

دریافت کردند.

موافقت رئیس جمهوری با تخصیص 2۰ میلیون دلار 
اعتبار به بیمارستان هلال احمر نجف

رئیس جمعیت هلال احمر با اشاره به این که راه اندازی بیمارستان هلال احمر 
در نجف مراحل پایانی خود را ســپری می کنــد، از موافقت رئیس جمهوری 
در راســتای تخصیص اعتبار به بیمارستان امام علی )ع( هلال احمر در نجف 
خبر داد.به گزارش پایگاه اطلاع رســانی جمعیت هــلال احمر؛ کریم همتی، 
در نشســت بررسی آخرین وضعیت بیمارســتان امام علی )ع( هلال احمر در 
شــهر نجف گفت: از روز نخست زحمات زیادی در راستای تجهیز و راه اندازی 
بیمارستان هلال احمر در نجف کشیده شد و اگر تلاش های بی وقفه همکاران 
در هلال احمر نبود، بیمارســتان به این مرحله نمی رسید.وی افزود: از رئیس 
جمهوری به خاطر کمک و مســاعدت به جمعیت هلال احمر سپاســگذاریم. 
ایشــان در آخرین مورد با تخصیص ۲۰ میلیــون دلار اعتبار جهت راه اندازی 
بیمارســتان هلال احمر در نجف موافقت کردند.رئیــس جمعیت هلال احمر 
خاطرنشــان کرد: مقرر شــد تا با پیگیری های وزارت امورخارجه این مبلغ از 
محل بدهی های عراق به ایران تامین شــود تا مانع بزرگی از مسیر راه اندازی 
بیمارســتان هلال احمر در نجف برداشته شــود. بیمارستان امام علی )ع( یک 
بیمارســتان بزرگ با ظرفیت ۲۰۰ تخت است که مشخصا راه اندازی آن بسیار 

سخت است.

آلودگی هوای ۳ کلانشهر
ســازمان هواشناسی نسبت به آلودگی هوای سه کلانشهرو وقوع رگبار و رعد و 
برق در هفت اســتان هشدار داد.به گزارش ایسنا در پی صدور هشدار زردرنگ، 
سازمان هواشناســی از پایداری هوا و آلودگی احتمالی هوا تا ۱۹ آبان ماه خبر 
داد. با پایداری هوا در این بازه زمانی، افزایش شاخص آلودگی و کاهش کیفیت 
هوا در چهار اســتان قابل انتظار است به گونه ای که دیروز شهرهای تهران، کرج 
و اراک و امــروز و فردا )۱۸ و ۱۹ آبان ماه( تهران، کرج، اراک و مشــهد درگیر 
مخاطرات این پدیده خواهند بود.در این شــرایط جوی هوا تا حد ناسالم برای 
گروه های حساس و احتمال رشد شاخص تا شرایط ناسالم برای تمام گروه ها در 
مناطــق صنعتی و پرتردد در صورت عدم کنترل منابع آلاینده ثابت و متحرک 
قابل انتظار است. توصیه می شود امتناع از رفت و آمدهای غیر ضروری به مراکز 
شــهر ها برای افراد سالمند و خردسال و به ویژه افراد با سابقه بیماری و ریوی، 
اجتناب از فعالیت های ورزشی در سطح شهر، تا حد امکان عدم فعالیت فیزیکی 
و ورزشــی در فضای باز و مدیریت سوخت و زمان فعالیت واحدهای صنعتی در 

سطح و حومه کلان شهرها در دستور کار قرار گیرد.

اخبار کوتاه
اظهارنظرهای متفاوت درباره نخل فروشی به کشورهای حاشیه خلیج فارس ادامه دارد

بین واقعیت تا شایعه، چند نخل فروخته شد؟

وزیر بهداشت اعلام کرد

موج ششم کرونا در کشورهای همجوار و نگرانی برای ایران

به کارگیری نیروی جدید به صورت حق التدریسِ آزاد یا عناوین مشابه ممنوع شد

تزریق دوز بوستر واکسن کرونا به کل جامعه؛ آری یا خیر؟

از جلوگیری از تردد دودزاها تا درجا کار نکردن اتوبوس ها
اعمال ممنوعیت ها تنها چاره کاهش آلودگی هواست؟

گروه اجتماعی – فخری سادات مسچی: معلوم نیست 
ماجرا از کی شروع شده اســت اما با انتشار فیلم و عکس 
هایی از بیرون آوردن نخلهای دشستان از خاک برای فروش 
به کشــورهای حاشیه خلیج فارس، توجه افکار عمومی به 
این موضوع جلب شــد. در فیلم منتشر شده کم آبی علت 
اصلی این کار عنوان می شــود؛ کشاورزان آب کافی برای 
آب یاری نخلستان خود ندارند، نخل های قدیمی را بیرون 
می کشــند و به قیمت ناچیز یک و نیم میلیون تومان به 
قطر می فروشند تا این کشور برای برگزاری مسابقات جام 

جهانی سال اینده کشوری سبز و زیبا باشد! 
چقدر این داستان حقیقت دارد و چقدر فضا سازی رسانه 
ای اســت؟ این سوالی است که پاســخگویی به آن شاید 
چندان ســاده نباشد. از ســویی ادعا می شود که فروش 
نخلها ربطی به بی آبی ندارد و داســتانی است که از دهه 
های قبل در اســتان های جنوبی کشــور آغاز شده است 
و نخلســتانهای زیادی را تبدیل به مناطق مسکونی کرده 
اســت؛ و از سوی دیگر عنوان می شود که فروش درختان 
کم بــار و با محصولات نامرغوب اتفاقا در راســتای بهبود 
روند کشــاورزی منطقه اســت! واقعا حقیقت کجای این 

شایعات و حرفها قرار دارد؟!
محســن رشــید فرخی رییس انجمن ملــی خرما درباره 
اینکه صادرات نخل ها به کشــورهای حاشیه خلیج فارس 
گفت: متاســفانه باید این خبر را تایید  کنم صادرات نخل 
از ایران به  کشــورهای حاشــیه خلیج فارس در شهرهای 
جنوبی کشور به ویژه بوشــهر، صورت گرفته است و هنوز 
هم ادامه دارد.وی بابیان اینکه در ســطح وســیع صادرات 
نخل صورت نمی گیرد، تصریح کرد: صادرات نخل با وجود 
محدودیت هایــی که وزارت جهاد کشــاورزی اعمال کرده 
است اجرا می شــود. باید جلوی این مســئله تا تبدیل به 
یک شغل نشده اســت گرفته شود.رشیدفرخی ادامه داد: 
به این نکته توجه کنیم که درخت نخل توانایی ســازگاری 
با رطوبت کــم و کم آبی را دارد. پس این اظهارات که این 
درختان خشک و غیرمثمر هستند از اساس درست نیست 
اگر چنین است چرا این درختان از ریشه کنده می شوند؟ 

حتی اگر بپذیریم این درخت ها غیرمثمر هســتند کندن و 
جابه جا کردن آن نباید صورت بگیرد چراکه باعث تخریب 
محیط زیست می شــود از این رو لازم است که این مسئله 
را قاچاق تلقی شــود و با کسانی که اقدام به چنین کاری 

می کنند به شدت مقابله کنیم.
صداوسیمای بوشــهر در گزارشــی تایید کرد: نخل های 
دشستان و اســتان بوشهر را از ریشه می کنند و با قیمت 
نازل یــک و نیم میلیون به کشــورهای اطراف عربی می 
فروشند.اما محمدباقر سعادت نماینده ادوار مجلس شورای 
اســلامی و نماینده سابق دشتســتان در گفتگو با تسنیم 
درباره فیلم منتشر شده درباره قطع برخی از درختان نخل 
این شهرســتان اظهار داشــت: درختان قطع شده مربوط 
بوشــکان بوده اســت که به دلیل اینکه نخلداران منطقه 
نتواســته اند آب مــورد نیاز آنها را تامیــن کنند اقدام به 
قطع این درختان کرده اند و آنها را به کشــور های حوزه 
خلیج فارس فروخته اند. این اقدام با اجازه جهاد کشاورزی 
اســتان صورت گرفته و به صورت قانونی صادر شده است.

خسرو عمرانی معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد 
کشاورزی اســتان بوشــهر نیز در گفتگو با فارس در این 
خصوص اظهار داشــت: صادرات نخــل معمولا به صورت 
خاص و محدود همچنین با ارقام خاص وجود دارد، کندن 
و جابه جایــی نخل برای افراد دیگر یا فضای ســبز هم در 

کشور اتفاق می افتد.
وی تصریــح کرد: تاکنــون مجوز 6۰۰ نخــل در باغ های 
دالکی برای صادرات به کشــور قطر صادر شده و اطلاعی 
از نخل های رودفاریاب نداریم. شــاید ایــن افراد در حال 
جابه جایی نخل ها در ســطح کشور هستند اما فقط مجوز 
برای باغ نخل در دالکی دشتستان گرفته شده است و این 
مورد نیز مورد پیگرد این ســازمان نیز قرار خواهد گرفت.
بخشــدار ارم دشســتان نیز در گفت وگو با ایسنا با اشاره 
به اینکه نخل فروشــی در کل کشــور از استان خوزستان 
گرفته تا هرمزگان رایج اســت، اظهار کرد: برای شــما هم 
پیش آمده اســت که در بلوار و پارک های شهر نخل های 
بالغی را می بینید که از نقاط گوناگون برای کاشــت آورده  

شــده اند.علی بهرام نژاد با اشــاره به اینکه در برخی موارد 
نخل ها صادر هم می شــوند، اضافه کرد: گاهی نخلداران به 
دلیــل نامرغوب بودن گونه، نر بودن و پیر بودن درخت به 
دنبــال جایگزینی گونه های جدید با ارزش اقتصادی بالاتر 
هستند.بخشدار ارم در خصوص ادعای خشکسالی در این 
ویدئو تصریح کرد: کشــور و تبــع آن این بخش با بحران 
خشکســالی دســت و پنجه نرم می کند اما نخل درخت 
مقاومی است و نیاز چندانی به آب ندارد از این رو درآوردن 

درختان به علت بحران آب قابل قبول نیست.
در نهایت یاسر حیدری دادستان دشستان روز دوشنبه به 
بیان توضیحاتی پرداخت و فضاسازی های صورت گرفته را 

تکذیب کرد.
وی بــا بیان اینکه این نخل هــا غیرمثمر و دارای محصول 
بــا کیفیت پاییــن بوده اند، گفت: فردی کــه صاحب این 
درخت هــای نخل بوده، حــدود ۱۸ درخــت را به دلیل 
بی کیفیــت بودن محصول به قیمت هــر کدام حدود یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان می فروشــد و کارشناسان جهاد 
کشــاورزی نیز غیرمثمر بودن و نداشــتن صرفه اقتصادی 
نخل ها را تایید کرده اند.حیدری با تکذیب ادعای صادرات 
نخل ها به کشــورهای حوزه خلیج فارس خاطرنشان کرد: 
حســب مصاحبه صورت گرفته کارشناســان جهاد با فرد 
موردنظر، این نخل ها در فضای سبز منطقه مورد استفاده 
قرار گرفته است.دادســتان دشتســتان ایــن را هم گفت 
کــه صادرات نخل صرفا با مجوز جهاد کشــاورزی صورت 
می گیــرد و جهاد کشــاورزی تنها در مــورد محصولات 
غیرمثمر چنیــن مجوزی صادر می کنــد و این اقدام هم 
تشریفات پیچیده ای دارد.وی با بیان اینکه فروش نخل در 
شهرستان دشتســتان رواج ندارد، تاکید کرد: فیلم پخش 
شــده در کلیپ که نشــاندهنده بارگیری و صادرات نخل 
در اســکله است نیز مربوط به سالیان قبل بوده و ارتباطی 
به این نخل ها ندارد.دادســتان دشتســتان تصریح کرد: از 
آنجاییکــه درخت نخــل نیاز به آب دهی مســتمر ندارد، 
ادعاهای مطرح شده مبنی بر بی حاصل بودن این درختان 

بر اثر کم آبی نیز فاقد صحت است.

وزیــر بهداشــت از واردات ۱۵۰ میلیون دوز 
واکســن کرونا به کشــور و تزریق حدود ۹۵ 
میلیــون دز آن تا کنون خبــر داد و اقدامات 
انجام شده برای حمایت از واکسن های ایرانی 
را تشــریح کرد.به گزارش ایسنا، دکتر بهرام 
عین اللهی گفت: در شروع کار با حجم بالایی 
از بیماران روبــرو بودیم و چون خودم رئیس 
بیمارســتان لبافی نژاد بودم ایــن چیزها را 
می دیدم و در شروع کار حدود ۵۰ هزار مبتلا 
در روز، ۷۰۰ مرگ و حدود ۸۰۰۰ بســتری 
در آی ســی یو داشتیم و یک فاجعه ملی در 
موج پنجم مشــاهده کردیم و این به بنده و 
همکارانم نشــان داد که اولویت اول مبارزه با 
کرونا اســت.وی افزود: تا امــروز حدود ۱۵۰ 
میلیون دز واکســن وارد کشور شده است که 
حرکت بزرگی است که با بی خوابی همکاران 
ما در تمام نهادها اتفاق افتاد. آنها این زحمت 
را کشــیدند تا مردم را نجات دهند تا مرگ و 
میرها را به عنوان فاجعه ملی کاهش دهند و 
امروز ما ۹۵ میلیون دز واکسن تزریق کردیم 
و این خیلی زیاد است.وی درباره واکسن های 
تولیــد داخل نیــز گفت: تولیــد داخلی نیز 
تضمینی برای آینده ما ایجاد می کند؛ چراکه 
کرونا و بیماری های مشــابه در آینده تهدید 
هســتند و امروز پنج مرکز تولید واکســن ما 
در سطح عالی تایید شــدند و به جز برکت، 
واکسن های فخرا، رازی، سیناژن و پاستور نیز 

تولید داخل اند و بــرای آینده از تولید داخل 
استفاده می کنیم.

وزیر بهداشــت تاکید کــرد: از ۱۵۰ میلیون 
دز وارد شــده، ۹۵ میلیون دز تزریق کردیم 
و مابقــی هم ذخیره اســت و در حال توزیع 
است. حدود ۱۳ میلیون دز هم از تولید داخل 
گرفتیم و ۱۲ میلیون هم از واکســن های نام 
برده شــده جدید آماده تحویــل داریم و با 
حمایــت از تولیــد داخل برای دز ســوم از 
تولیدات داخل استفاده کنیم و به این ترتیب 
می توانیــم اطمینانی از تولید داخل داشــته 
باشیم.وزیر بهداشت ادامه داد: از ۹۵ میلیون 
دز تزریق شده، نزدیک  به ۵۵ میلیون دز اول 
واکســن بوده اســت که حدود ۸۲ درصد را 
شــامل می شود و تزریق دو دز به ۳۸ میلیون 
رســیده اســت و امیدواریم تا پایان آبان ۸۰ 
درصد را دز کامل )دو دز( واکســینه کنیم و 
به این ترتیب می توانیــم مقداری خیال مان 
راحت باشــد.وی با اشاره به موج ششم کرونا 
ادامه داد: الان کشــورهای همجوار و اروپایی 
در موج ششــم هســتند؛ به طوری که آمار 
آمریکا ۱۵۰۰ نفر در روز، روســیه ۱۰۰۰ نفر 
در روز و... و. است؛ اگر واکسیناسیون در این 
سطح انجام نمی شــد تجربه تلخ موج پنجم 
تکرار می شــد. واکسیناسیون مقاومت فردی 
را افزایــش می دهد، اما بایــد توجه کرد که 
ویــروس در جامعه همچنان وجــود دارد و 

امیدواریم با گســترش میزان واکسیناسیون 
میزان بســتری و مرگ و میــر کاهش یابد.
وزیر بهداشــت افــزود: ما رکــورددار میزان 
واکسیناسیون در روز هســتیم و حدود یک 
میلیون و 6۵۰ هــزار دز در روز تزریق داریم 
که در اجرا ســخت است. در تزریق در هفته 
نیــز رکورد ۸ میلیون و 6۰۰ دز را زده ایم که 
به اندازه جمعیت برخی کشــورهای همجوار 
بود و بایــد از مردم تشــکر کنیم.عین اللهی 
اظهار کــرد: کرونا در یک کشــور به تنهایی 
ریشــه کن نمی شــود و به دلیــل ارتباطات 
پدیده جهانی است و باید عادت کنیم با کرونا 
زندگی کنیم؛ ولی در عین حال باید مقاومت 
خود را بالا ببریم. تاب آوری مردم کم شــده 
که طبیعی است اما باید عادت کنیم با رعایت 
پروتکل ها زندگی کنیم؛ چون در وسط آتش 
هستیم و چون کشورهای همجوار ما در موج 

ششم هستند، نگرانیم.
وزیر بهداشت افزود: در رابطه با تولید داروی 
ضدکرونا در کشــور به خودکفایی رســیدیم 
و ۳ شــرکت تولید کننــده فاویپیراویر و ۸ 
شرکت تولید کننده رمدسیویر داریم و اینها 
افتخارات ملی ما است و دانشمندان برجسته 
داریم، کســی داریم که شاید پنج ماه متوالی 
خانه نرفته است و به صورت شبانه روزی کار 
کرده اســت و این در حالی است که بسیاری 
کشــورها در تولید واکســن موفــق نبودند.

وی ادامه داد: بر اســاس مســتندات علمی 
جمع بندی ما این بود که بهترین شیوه مبارزه 
با کرونا واکسیناسیون است. اگر می خواستیم 
معطل شــویم کــه واکســن های داخلی مان 
بــه ۱۵۰ میلیون برســد، بایــد خیلی صبر 
می کردیم. درحالــی که هر دقیقه ای برایمان 
اهمیت داشت. اکنون هم همینطور است. هر 
دقیقه ای که ما واکسیناسیون را زودتر انجام 
دهیم، می توانیم به ضمانت خودمان برسیم.

عین اللهی همچنین در پاسخ به سوالی درباره 
وضعیــت بودجه ای وزارت بهداشــت، گفت: 
کرونا کل مملکت را از نظر اشــتغال و مسائل 
اقتصادی دچار مشکل کرد، طبیعتا در وزارت 
بهداشــت هم این مشــکل را داریم. کرونا به 
دلیل هزینه های مستقیمی که دارد، برایمان 
هزینه بر اســت؛ به طوری که به طور متوسط 
برای هر بیماری که در بیمارســتان بستری 
شــود، نزدیک به ۳۰ تــا ۴۰ میلیون تومان 

هزینه مستقیم دارد.
وی ادامــه داد: البتــه مشــکل بعــدی مــا 
هزینه های غیر مســتقیم اســت. اکنون ۴۰ 
درصد درآمدهای اختصاصی ما کاهش یافته 
است. متاســفانه به دلیل فضاهایی که بعضا 
ایجاد می کردند که اینجا بیمارستان کرونایی 
اســت و مراجعه نکنید و ...، متاسفانه درآمد 
اختصاصی مــان حــدود ۴۰ درصــد کاهش 
یافت، اما اکنون با کم شــدن تعداد بیماران 

کرونایــی که حدود بین 6 هــزار تا ۱۲ هزار 
اســت، به تدریــج بیمارســتان های ما دارند 
وضعیــت بهتری پیدا می کننــد. به هر حال 
بخشی از بودجه ما از بودجه عمومی و بخشی 
اختصاصی است که تقریبا ۵۰ .۵۰ است. حال 
اگر درآمد اختصاصی مان کاهش یابد، درآمد 
عمومی  نمی تواند آن را جبران کند.وی ادامه 
داد: در برنامه هــای آینده بحث بهره وری را 
داریم. مــا حدود ۵۰۰ هزار پرســنل داریم، 
حدود ۱۰۰۰ بیمارســتان و ۱۵۰ هزار تخت 
داریم. فکر می کنیم باید بیشتر روی بهره وری 
کار کنیم که شاید بتوانیم هم درمان بهتری به 
مردم ارائه دهیم و هم بتوانیم درآمد بیشتری 
داشته باشیم.وزیر بهداشت در ادامه در پاسخ 
به سوالی درباره هزینه های درمان نیز گفت: 
در بحــث هزینه های درمان قرار بود پرداخت 
از جیب  مردم به ۲۵ درصد برســد. حداکثر 
کاری که انجام شــد، این بود که در برهه ای 
به ۳۲ درصد رسیدیم، اما اکنون نزدیک ۴۵ 
درصد پرداخت از جیــب داریم و حدود ۲۰ 
درصد از هدفمان دور هســتیم که این فشار 
به مردم فشــار وارد می شود.وی ادامه داد: با 
برنامــه بهره وری و مکانیزم هایی که برای این 
کار پیش بینی کردیم، امیدواریم به ســمتی 
رویــم که بتوانیم پرداخــت از جیب مردم را 
کاهش دهیم. هرچه پرداخت از جیب بیشتر 

باشد، فشار بیشتری به مردم وارد می شود.

رئیس مرکز برنامه ریزی منابع انســانی و امور اداری وزارت 
آموزش وپــرورش از ممنوعیت به کارگیری نیروی جدید در 
آموزش وپــرورش به صورت حق التدریــس آزاد یا عناوین 
مشــابه خبر داد.به گزارش ایســنا، ناصر ســلیمان زاده در 
اطلاعیــه ای خطــاب به مدیــران کل آمــوزش و پرورش 
استان های سراســر کشور اعلام کرد که در راستای اجرای 
دستور ۲۰ مهر ۱۴۰۰ سرپرســت وزارت متبوع منضم به 
نامه ۱۹ مهر ۱۴۰۰ معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
اداری و استخدامی کشور، به کارگیری افراد جدید به صورت 

حق التدریس آزاد و یا عناوین مشــابه به هر شــکل توسط 
ادارات کل آموزش و پرورش اســتان ها ممنوع است.رئیس 
مرکز برنامه ریزی منابع انسانی و امور اداری وزارت آموزش 
و پرورش، اخیرا در تشــریح وضعیت ســازماندهی نیروی 
انسانی در ســال جدید گفته است: حدود ۵۵ هزار و ۴۹۷ 
نفر از مشــمولین قانون تعیین تکلیف بر اساس مجوزهای 
ســازمان اداری و اســتخدامی تبدیل وضعیت شده اند. ۳۳ 
هزار و ۵۴۸ نفر نیز در قالب مجوزهای سوم و چهارم اجرای 
قانون تعیین تکلیف معلمان حق التدریســی و آموزشیاران 

نهضت سودآموزی به دانشــگاه فرهنگیان رفته اند.جذب و 
به کارگیــری ۲۲ هزار و ۹۲6 نفــر از طریق ماده )۲۸( که 
در ســال ۱۳۹۹ در آزمون استخدامی فراگیر پذیرفته شده 
انــد، پذیرش تعداد ۲6 هزار نفر به عنوان متعهد خدمت از 
طریق کنکور سراســری و معرفی به دانشگاه فرهنگیان )و 
دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایی( و تخصیص کد پرسنلی 
به صورت متمرکز برای تمامی همکاران ورودی ماده )۲۸( 
و متعهدین خدمت از دیگر اقدامات انجام شده در خصوص 
اســتخدام همکاران فرهنگی اســت.به گفتــه وی تعداد 

مجوزهای جذب نیروی انسانی در سه سال اخیر به صورت 
قابل توجهی افزایش یافته است و در سال جاری نیز تعداد 
۵۰ هزار نفر مجوز جذب از ســازمان اداری و اســتخدامی 
کشور اخذ شده که فرآیند اجرایی آن در حال انجام است.

سلیمان زاده درباره استمرار خدمت نیروهای بازنشسته نیز 
گفت: مشمولین بازنشستگی تا آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۱-

۱۴۰۰ تعداد ۹۵ هزار نفر برآورد شــده است که بر اساس 
اطلاعات تا پایان مهرماه، تعداد بازنشســتگان سال جاری 

۵۹ هزار و ۳۵۷ نفر بوده است.

عضو کمیته فنی واکســن و عضو کمیته علمی کشــوری 
کوویــد۱۹، با بیان اینکه اثر واکســن های کرونای تزریق 
شــده در کشور در پیشــگیری از بستری و مرگ ناشی از 
ایــن بیماری قابل قبول بوده اســت، در عین حال درباره 
وضعیت دز بوستر یا یادآور به کل جمعیت جامعه توضیح 
داد.دکتر مجید مختــاری در گفت وگو با ایســنا، درباره 
مطالعــات انجام شــده در زمینه واکســن های کرونایی 
که در ایران تزریق شــده اســت، گفت: بیشــترین تعداد 
واکسنی که در ایران تزریق شده، واکسن سینوفارم است. 
باید توجــه کرد که حدود نیمی از واکســن  کرونایی که 
در دنیا تزریق شــده اند، از نوع واکســن های چینی است.
مختاری ادامه داد: درست است که ممکن است تاثیر این 

واکســن ها در حوزه ابتلا به بیمــاری از نظر ایمنی زایی و 
ایمنی دهی کمتر از واکســن های دیگر باشــد، اما از نظر 
بســتری و مرگ ومیر ناشی از کرونا، پوششی که می دهد، 
حتی در سویه دلتا کاملا قابل قبول است.وی افزود: البته 
درست است که ممکن است واکسن های دیگر تاثیرپذیری 
بیشــتری در پیشگیری از ابتلا داشته باشــند،  اما به هر 
حال ما باید واکســنی را اســتفاده کنیم که در دسترس 
داریم. واکسن هایی که در دســترس است، تا حد زیادی 
موفقیت آمیز بوده اند و تزریق هر واکســنی که تایید شده 
اســت، بهتر از این اســت که آن را تزریق نکنیم.مختاری 
درباره وضعیت تزریق دز بوســتر واکسن کرونا در کشور 
نیز گفــت: ماه ها درباره تزریق دز بوســتر در کمیته های 

علمی بحــث کردیم. همانطور که جهان هم درباره تزریق 
آن فکر می کنــد. البته هنوز اطلاعات زیــادی در زمینه 
تزریق دز بوســتر به کل جامعه برای بعد از شش تا هشت 
ماه نداریم، امــا می دانیم که در اکثر واکســن ها، به ویژه 
واکســن های غیرفعال بعد از ســه ماه به تدریج پادتن ها 
شــروع به کاهش می کنند. مختــاری تاکید کرد: البته ما 
دو جهت را در ایمنی زایی مورد توجه قرار می دهیم؛ یکی 
پادتن ها هســتند و یکی هم ایمنی ســلولی است. ایمنی 
سلولی مدت زمان بیشتری در بدن باقی می ماند و بسیار 
موثر اســت. بنابراین فقط آنتی بادی ها مهم نیستند، بلکه 
ایمنی ســلولی هم اهمیت دارد. هرچند دوست داریم که 
به ویژه در شرایط فعلی آنتی بادی ها زیاد پایین نیایند،  اما 

پایین آمدن پادتن ها دلیل بر عدم وجود مصونیت و ایمنی 
نیســت.وی گفت: در عین حال بیش از یک ماه است که 
تزریق دز بوســتر در گروه پرخطر مانند کادر درمان خط 
اول جبهه مبارزه با کرونا، آغاز شــده است. در عین حال 
مــا اعلام کردیم کــه تزریق دز بوســتر در افرادی که به 
بیماری های سرکوب کننده شــدید سیستم ایمنی مبتلا 
هســتند و داروهای تضعیف کننده سیستم ایمنی مصرف 
می کنند، مورد توجه قرار گیرد و اگر امکان دارد به صورت 
موازی با کادر درمان به این افراد هم تزریق شــود. با این 
حال در زمینه تزریق دز بوســتر برای کل جامعه، کمیته 
علمی و فنی واکســن در حال مطالعه هستند تا با شواهد 

علمی تصمیم گیری شود.

در شرایطی که کلانشهرهای کشــور از جمله تهران زودتر 
از ســال های قبل با آلودگی زیاد هوا مواجه شده اند که در 
تصمیمات اتخاذ شــده برای کاهش آلودگی هوا بیشــتر بر 
اعمال برخی ممنوعیت ها تاکید شده است.به گزارش ایسنا 
آلودگی هوا امسال زودتر از سال های قبل و از اوایل آبان ماه 
گریبان پایتخت را گرفت؛ به گونه ای که ایستگاه های متعدد 
کیفیت هوای پایتخت، هوای ناسالم برای همه گروه ها را ثبت 
کردند. همین شــرایط منجر به تشکیل نشست هماهنگی 
اضطرار آلودگــی هوای تهران بود و جلوگیری از تردد کلیه 
موتورسیکلت ها و خودروهای دودزا و فاقد معاینه فنی توسط 
پلیس راهور و کاهش زمان درجا روشــن بودن اتوبوس های 
درون شــهری در پایانه های حمل و نقــل از مصوبات این 
نشســت بود.در حالی این تصمیم گرفته شد که بر اساس 
آخرین سیاهه انتشار شهر تهران، سهم منابع متحرک مانند 

تاکسی ها، خودروهای شخصی، اتوبوس ها و... در تولید ذرات 
معلق 6۰ درصد اســت که در این بیــن خودروهای دیزلی 
پررنگ ترین نقش را دارند.مسعود تجریشی – معاون محیط 
زیست انسانی سازمان حفاظت محیط زیست – هم در یک 
برنامه تلویزیونی به جلسه هفته گذشته با وزیر کشور اشاره 
می کند و می گوید: احمد وحیدی به تمام اســتانداران ابلاغ 
کــرد که اتوبوس ها در جا کار نکنند.او با بیان اینکه با توجه 
به بررسی های انجام شــده اتوبوس ها بیشتر در حال توقف 
روشــن هستند تا تردد، تاکید می کند: در این شرایط درجا 
کار کردن اتوبوس ســهم بالایی در آلودگــی هوا دارد و بر 
اســاس قانون، پلیس راهنمایی و رانندگی اتوبوس هایی که 
درجــا کار می کنند را می تواند جریمه کنند.به گفته معاون 
محیط زیســت انســانی ســازمان حفاظت محیط زیست، 
براســاس قانون تا پایان برنامه ششــم که سال آینده است، 

6۰ درصد حمل و نقل باید حمل و نقل عمومی باشــد این 
در حالیست که بر اســاس گزارش وزارت کشور این میزان 
در حال حاضر ۳۷ درصد اســت و با توجه به شــیوع کرونا 
مردم ترجیح می دهند بیشتر از وسایل حمل و نقل شخصی 
اســتفاده کنند اما این الگو باید عوض شود.تجریشی اضافه 
می کند: قرار بود تا آخر سال جاری ۹۰۰۰ اتوبوس در تهران 
داشــته باشیم این در حالیست که کل اتوبوس های در حال 
تردد در پایتخت به ۴۰۰۰ دســتگاه هم نمی رسسد.بهزاد 
اشجعی - عضو ســابق کارگروه ملی کاهش آلودگی هوای 
کلانشــهرها – نیز علت افزایش غلظت آلاینده ها طی سه 
ســال اخیر را رها کردن اقدامات موثــر بر کاهش آلودگی 
هوا می داند و به ایســنا می گوید: تا سال ۹۷ که راهکارهای 
کاهش آلودگی هوا از جمله نوسازی اتوبوس ها و تاکسی ها، 
ارتقای استاندارد خودروها و موتورسیکلت ها و اصلاح کیفیت 

ســوخت کمابیش اجرا و اقداماتی نظیــر ممنوعیت تولید 
موتورسیکلت های کاربراتوری از سال ۹۵ و الزام انجام معاینه 
فنی انجام می شد، شاهد کاهش غلظت آلاینده ها بودیم اما 
 پس از ســال ۹۷ که این اقدامات و راهکارها رها شد و دیگر 
به درســتی اجرایی نشدند سال به سال شاهد آلوده تر شدن 
هوای تهران بوده ایم.در حالی کشــورمان از نظر نوسازی و 
گســترش حمل و نقل عمومی با چالش هایی مواجه است 
که وســایل نقلیه فرســوده و فاقد معاینه فنی نقش مهمی 
در تولید آلاینده ذرات معلق کمتــر از ۲.۵ میکرون دارند. 
ایــن آلاینده مهمترین علت آلودگی هوا در ماه های ســرد 
ســال و یکی از خطرناک ترین آلاینده هــای موجود در هوا 
اســت و می تواند بیماری های قلبی و ریوی را تشدید کند 
 و در مواجهه طولانی مدت ســبب بروز حملات قلبی و ابتلا

 به آسم شود.


